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PORTALET 

CAPDEPERA CREIX, CALA RAJADA PROGRESSA 

1 Portalet del mes de gener passat comentàvem que 
l'augment de la població al llarg de l'última dècada 
en més d'un milenar de persones, percentualment 
més d'un 15%, té múltiples conseqüéncies sobre 
a societat gabellina. Encara més, si consideram que 

cada estiu ens visiten calculam que més de sis-cents mils turistes a 
ningú se li escapa que l'impacte és considerable. 

E
nfrontats a aquesta situació prenem consciéncia, ens 
agradi o no, que ens trobam en una cruïlla que 
determinarà el futur del nostre poble i de les nostres 
vides personals. Distintes són les actituts que podem adop

tar. Una és la de mirar a una altra banda com si en res ens afectàs, 
ens deixam dur pel corrent sense importar-nos on ens arrossegui, com 
si la processó no anàs amb nosalltres. 

U
n:::t v::l rÍl'lnt rl~ l' l'I nteri or ser il'l rleixar les dec i sions en 

mans dels governants, en la idea que és responsabilitat 
del Poder acotar la realitat i vetllar per la felicitat dels súbdits. 

En definitiva, una sortida còmoda per evitar-se mals de caps i 
responsabilitats. 

Podem intentar crear una societat pluricultural que podríem 
anomenar d'al u vió, la qual aniría tolerant i assimilant acríticament 

tot el que ens arribàs, obviant tenir unes senyes identitaries o, per ser 
més exactes, la carència d'identitat seria el nostre blasó i orgull. 
Possiblement, aquesta sortida ens facilitaria la incorporació a les noves 
i tan importants tecnologies que diuen que es posaran a la venda i 
nosaltres comprarem els pròxims anys. 
També podem influir en el procés de creació social partint de 
1' assumpció crítica del patrimoni cultural heretat, intentant potenciar 
els aspectes que permetin incorporar conductes i pautes que ens 
facilitin l'acomodació a la nova situació, defensant aquells trets que 
donen sentiment de comunitat i ens asseguren l'estabilitat emocional. 
Aquesta opció necessita de ciutadans, en el sentit radical de la 
paraula, per tirar endavant. Una aposta exigent i responsable que no 
vol addicar del que és més nostre. 
No sabem com aniràn les coses. D'aquí a uns anys, aprofitant els 25 
anys de Cap Vermell per exemple, podem tornar sobre el tema i veure 
el camí escollit. 
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Plaça 
des 

Siljar 

Excursió 
Després de la sèrie d'excursions 

per Capdepera, organitzades en el marc 
del 700è. aniversari, les sortides han 
continuat cada primer diumenge de 
mes. El passat febrer tocà conèixer la 
zona de 1' abocador de Capdepera, de Ja 
mà del tècnic dc mcid ambient dc 
l'Ajuntament, Xavier Liy, i la zona de 
sa Coma den Canoves, son Bessó i es 
Claper, comentada per Pep Terrassa. 
El proper dia 1 d'abril continuarà el 
programa previst, amb un petit canvi, 
marxarem cap Artà on Miquel Pastor 
farà de guía. 

Rues 
Si bé el temps acompanyà la 

rueta escolar de s'Auba i la rua de Cala 
Rajada, no fóu tant indulgent amb la de 
Capdepera. El dia 23 de febrer, infants 
i mestres de l'escola mostraren, una 
vegada més, un gran ingeni , amb gran 
dosi d'il·lusió, preparant tota una sèrie 
de desfresses dedicades als boscos i 
plantes. La desfilada fóu seguida per 
nombrosos pares i familiars, que 
acompanyaren els al·lots pels carrers 
de Cala Rajada, com a preludi de la 
Rua del mateix dia, unes hores més 
tard. Amb una bona organització i un 

itinerari adequat, les comparses i 
disfresses pogueren lluir els seus vestits, 
alguns prou elaborats i imaginatius. Fer 
un llistat del que vam veure seria llarg, 
però hem de dir que, com no podia ser 
d'altra manera, enguany les vaques 
foren una de Jes referències obligades. 
Aquí teniu algunes imatges com a botó 
de mostra. 

A Capdepera, l'endemà, no 
pogué dur-se a terme la Rua Gabellina, 
laplujahoimpedí.Lafestalpoliesportiu, 
amb l'actuació del grup Amanecer i 
Tumbet de Solfa, intentà encalentir els 
apagats ànims dels qui s'hi acostaren. 
Allà mateix, el regidor de festes i 
representants de les comparses 
decidiren provar de fer la Rua el dilluns 
següent. I al 
segon intent 
arribà a 
sortir, per bé 
que resultà 
molt freda, 
quant a 
espectadors 
i 
participants. 
Les pitjors 
perspectives 
foren per a 
la rueta es-
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colar de s'Alzinar, així després de tot el 
matí plovent sense aturar i quan tots 
estaven decidits a suspendre la sortida 
i organitzar una festa en el pavelló 
d'esports, el sol sortí una estona i 
permeté que els infants omplissin els 
carrers de Capdepera de bulla i color. 
Enguany també hi hagué un tema comú: 
el jardí. 

Inauguració 
El Teatre Municipal, per fi, 

s'inaugurarà el passat dia 14, amb 
l'assistència de les màximes autoritats 
locals i autonòmiques. A l'acte, solem
ne i senzill, es descobrí una placa 
commemorativa i es van fer els discur
sos preceptius, és a dir, unes paraules 
del Batle de Capdepera, Joan Pascual; 
del Conseller d'Obres Públiques, Josep 
Antoni Ferrer; i del President del Govern 
de les Illes Balears, Francesc Antich. 
Després de visitar les instal·lacions, la 
Coral s'Alzinar cantà per al nombrós 
públic assistent, entre els qual s'hi 
trobaven baties i regidors dels pobles 
dels voltants i altres autoritats illenques. 

La rehabilitació del teatre ha 
costat 140.186.116 pessetes, de les 
quals la ComunitatAutònoman'aporta 
75.093.580. En conjunt, s'ha adequat 
l'edifici a la normativa vigent de sales 
d'espectacles, s'ha facilitat l'accesibi
litat per mitjà de rampes, s'ha muntat 
les butaques amb un sistema telescòpic 
que permetrà un ús polivalent de la 
sala, i s'ha equipat el teatreamb materials 
propis (telons ignífugs, videoprojecció, 
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mobiliari, maqmnaria escènica, 
paviments ... ) Hi hagué una ampla co
bertura informativa: televisions, ràdios 
i premsa local i illenca feren acte de 
presència. 

En el marc d'aquesta 
inauguració ha hagut una sèrie de 
visites guiades a les instal·lacions, Una 
actuació de les corals infantil, de 
Joventuts Musicals, i de la tercera 
edat "Sol naixent" i "Coral gabellina", 
una actuació de ball de bot d'Aires 
gabellins i Castell de Capdepera, la 
presentació del vocabulari "El teatre 

un món", el doble CD "Música avui a 
Capdepera 2000" i el llibre que recul 
les narracions curtes guanyadores del 

ConcursdeSantRociSantBartomeu 
desde 1993. 

Plataforma ciutadana 
Aquests dies de febrer s'ha 

creat una plataforma ciutadana con
tra la possible construcció d'un nou 
camp de golf al nostre municipi, 
concretament a la possessió de son 
Jaumell. Per bé que el consistori es 
manifestà, fa gairebé un any, contrari 
a nous camps de golf i aprovà una 
moratòria, a l'espera d'aprovar les 

n o v e s 
normes 
subsidiàries, 
una sèrie 
d e 
col·lectius 
h a n 
reacionat 
davant la 
possibilitat 
que es faci 
realitat 
aquest 
projecte. 
L'esp:mn<rla 
sorgí quan 
e s 

conegué que s'ha demanat a la 
Conselleria de Medi Ambient l'ús de 
l'aigua depurada de Cala Rajada-

-------------- Capdepera per regar un futur camp 

CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 

~----------------------J 

de golf. De moment s'ha iniciat una 
campanya infor
mativa, destina
da a sensibilitzar 
la població, i una 
recollida de 
signatures per a 
manifestar el 
rebuig a la 
construcció del 
camp de golf 
(fulla informati
va que 
encartam amb 
la revista i que 
podeu fer arri-
bar a qualsevol 
associació o 
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entitat integrant de la plataforma). Per 
ara, recolzen la iniciativa el GOB, 
l'associació de veïns de son Moll, Cap 
Vermell, Faxdepera, PP, PSM, Es 
Grup, IU-Els Verds, Comitè Comar
cal de CCOO, Geomarín, Confraria de 
Pescadors, i han manifestat també el 
seu suport inicial altres associacions 
que l'han de refrendar en assemblea 
de socis. Significativament, per ara, 
només l'Associació Hotelera "Cales 
de Capdepera" s'ha manifestat favo
rable al projecte 

Compostatge domèstic 
Dia 13, amb la presència d'una 

cinquantena d'inscrits, es dugué a terme 
el curset de compostatge domèstic 
impulsat pel Consell de Mallorca i la 
regidoria de Medi Ambient.Exercí de 
monitora, Marta Pizarro, la qual 
aconseguí plenament l'objectiu de 
convèncer els participants de la 
necessitat ineludible del reciclatge i 
dels avantatges del compostatge 
domèstic. Entre d'altres coses, se 
intentà transmetre l'importancia de la 
implicació individual en la reducció 
dels fems domèstics. A tots els 
participants se'ls va fer entrega d'una 
compostadora domèstica i de fulls 
informatius sobre el seu ús. D'aquí a 
uns mesos es farà un seguiment dels 
primers resultats del programa. 
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EIMIKADO 
A la secció Pes cap que crema 

trobareu una entrevista sobre aquest 
aconteixement teatral. El fet és que el 
jove grup de Capdepera s'ha apuntat 
un èxit rotund amb aquesta obra, per la 
magnitud del projecte i per les dificultats 
de tota mena que planteja la seva posa
da en escena. Les representacions van 
tenir lloc els dies 17 i 18 d'aquest mes, 
ambunagranacollidadepartdelpúblic. 
El Mikado, sens dubte, significa un 
punt d'inflexió en la trajectòria d'IB 
Teatre, que amb aquesta obra es fa una 
mica més adult. 

Participació 
L'Ajuntament de Capdepera ha 

desempolsat l'antic reglament de 
participació ciutadana i sembla decidit 
a posar-lo en pràctica. De moment, ha 
iniciat una sèrie de reunions amb els 
representants del moviment veïnal (les 
associacions de veïns que, 
afortunadament, tant proliferen per les 
nostres contrades) per actualitzar el 
reglament i crear una mena de consell 
municipal de participació, les funcions 
del qual encara no estan gaire 
perfilades.Sembla que tant les 
associacions de veïns com el regidor de 
participació ciutadana, Josep Gallego, 
no deixaran còrrer 1 'oportunitat de 
revitalitzar aquesta àrea municipal. 

PSOE 
El PSOE de Capdepera pateix 

una greu crisi interna, o al manco això 
és el que sembla vist de defora. Fa vint 
anys, com recordàvem en el nostre 
número passat, les baralles internes ja 
feien estralls a l'agrupació socialista 
gabellina. Sembla que le temps ni ha 
passat ni ha exercit cap mestratge. Les 
declaracions de l'expresident local, 
Manuel López, a la publicació 
Faxdepera, no han caigut gaire bé ni 
als companys d'agrupació ni a 
l'executíva de Palma, que sembla que 
intenvendrà en l'afer. Diríem que el 
punt clau d'aquesta crisis és la 

conveniència, o no, de formar part de 
l'equip de govern municipal, fent costat 
a UCAP. 

Per tal de sortir al pas de les 
informacions sorgides sobre aquest 
afer, el PSOE de Capdepera ha fet 
arribar als veïns uns fulletons donant la 
seva versió dels fets. 

Estiu 2001 
L'Oficina de Turisme ha tret el 

seu fulletó informatiu de les activitats 
programades per a l'estiu 2001. Hi ha 
tot un ventall de possibilitats, des de les 
esportives a les culturals, excursions, 
visites, concerts, recitals, etc. Hi trobam 
dos emperons: el programa es podria 
fer arribar a tota la gent del poble, que 
també s'hi hauria de sentir convidada, i 
es els fulletons s'haurien d'editar, també, 
inexcusablement, en la nostra llengua. 

Pla d'Obres i Serveis 
El Consell de Mallorca ha 

aprovat definitivament el seu Pla 
d'Obres i Serveis del2001. Pel que fa 
a Capdepera, inclou el "Col·lector de 
pluvials des del poliesportiu a sa 
Pedruscada", amb un pressupost de 45 
milions de pessetes, que comptarà amb 
una aportació del MAP de 22,5 milions, 
una altra del CIM de 4, i la resta 
(18.414.000 pessetes) anirà a càrrec 
de I' Ajuntament. 

s 

Espipellades 
Els escolars de 5è de s'Auba i 

4t de S'Alzinar participaren d'unajor
nada de repoblació a la zona de Font 
de Sa Cala. L'acte organitzat per la 
regidoria de medi ambient, comptà amb 
el suport de personal de la Conselleria 
. Se sembraren al voltant de 180 arbres 
amb protectors pel vent. 

Dia 27 de febrer, en ple trui de 
ses Rues i metes, un llamp caigué en 
el far de Cala Rajada, fent malbé a 
l'in s tal· Iac ió elèctrica i al reixat de 
l'entrada, veis com quedà un dels pilons 
que l'aguanten 

L'exposició Fotografia 
contemporània a Mallorca fou 
senzillament magnífica. 

Itineraris per Capdepera i comarca 

DIA 1 D'ABRIL 

ARTÀ 
Propers itineraris: 

-Dia 6 de maig: Jardins de Can march 

- Dia 3 de juny: la costa de Capdepera 

Programa d 1 Educació d 1 Adults de 
11 Ajuntament de Capdepera 
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Racó d'es Padrí Maleter 
Enguany sa Rua s'ha celebrat amb 

bon temps a Cala Rajada i amb brusca i 
fred a Capdepera. Però, sabíeu que a sa 
Rua, entre 1940 i 1960, any envant, any 
enrere, no deixaven anar-hi amb la cara 
tapada i molt manco que es fessin 
imitacions dels governants? Si qualcú ho 
feia, encara que fos dissimuladament, els 
encarregats de l'ordre públic, tan aviat 
com se'n temien, li feien destapar la cara 
i abandonar la festa. 

La veritat és que sa Rua d'aquells 
anys no era tan alegre com abans havia 
estat ni com ho ha estat després, perquè 
tots, amb la cara tapada, som bastant 
diferents de com som cada dia. 

Abans de 1940 podies triar, com 
ara mateix, i anar com et venia en ga-

EXPOSICIÓ DE BRODATS 
~ana~ 

Ca'n Creu d'Inca, 
del'11 al18 d'abril 

Horari de 19 a 21 '30 hores 

nes; tanmateix, sa Rua és renou i diversió. 
La fotografia que publicam és de sa Rua de l'any 1932, 

i hi recoenixem en Mateu "Dama", en Joan "Ros" (mestre 
picapedrer, constructor de l'Església de Cala Rajada), i en Tòfol 
Llull (un dels primers hotelers del poble), a més d'un dels primers 
cotxes que hi hagué a Capdepera. 

, 
Recursos per aprendre català a través d'Internet. 
Servei d'Autoformació en llengua Catalana (SALC) 

HTTP://WWW.UPF .ES/GL/ 



agenda de la vila 7 

Naixements 
25 gener, Marco Nanni ni Fligueireas de Maraco iM" Núria 
27 gener, Gulianno Zizzo de Giuseppe i Verónica Eva 
dia 2, Iria Navarro Clemente de Jesús iM" Angeles 
dia 7, Elena Castillo Paulsen de António i Elisabeth 
dia 10, José Manuiel Ibañez Eslava de Manuel i Susana 
dia 11, Llorenç Lactaria Panchano de Lorenzo i Inés Yadira 
dia 12, Antoni Garau Verdera de Vicente i Maria Nieves 

Acolliments familiars temporals 
900-100444 

dia 12, Carlota Jiménez Cabalgante de Sergi o i Maria Isabel 

dia 24, Sara López Garau de Esteban i Emma 

Noces 
Dia 3 Mateo Gili Mercant amb Maria Massanet Gili 
Dia 1 O, Bernardo Artigues Vicari o amb M" Victória Eugénia Martínez García 
Dia 10, Federico José Ramírez Llodrà amb Isabel Sanchez Torres 

Cercam famílies cangur per 
infants que volen futur 

Dia 17, Antoni Crespo Flaquer amb Ana Maria De la Parra Pinilla 

Dia 24, I van Sierra Romero amb Isabel Maria Barriga Oliva 

Defuncions 
Dia 28 gener, Sunanne Helene Dorothea Schmith 
Dia 5, Vicençs Garau Muntaner (1907) 
Dia 11, Sebastià Mestre Gil (1922) 

Dia 14JoanAlomarTarongi/1912) 

Bqtec ~· 
'~-----=============------~ 

S egons un estudi de l'INEM, el nostre país 

pateix una doble percepció de la realitat, de 

característiques alarmants. D'una banda, es pretén aturar 

les onades d'immigrants; d'una altra, els empresaris 

d'alguns sectors cerquen mà d'obra desesperadament; de 

la tercera, patim un atur crònic. Tot en conjunt pot resultat 

incomprensible per a qualsevol persona que usi la lògica 

com mètode de raonament. 

Una dada: el passat més de desembre hi va haver 

més de 200.000 ofertes de feina per a aturats, d'aquells 

que demanen una feina i cobren un subsidi. Ofertes per a 

cobir amb caràcter urgent. Idò, d'aquestes, en van que

dar sense cobrir quasi 100.000 (20.950 a la construcció; 

74.327 a serveis i 3.076 a l'agricultura). Davant aquestes 

xifres, la pregunta clau és: Com pot haver-hi atur i 

l.Ietra -lh~ Convit 2001 

De';< 
An;y rr~•)ssi-'7~ Alco-ver 

ofertes de feina sense cobrir en els mateixos sectors i 

zones econòmiques? Per què hi ha una constant deman

da de mà d'obra immigrant? 

Ho deia una vocal de l'INEM: "Molta gent que 

cobra de 1' atur pensa que acceptar determinades condicions 

de feina suposa empitjorar notablement la qualitat de 

vida". És per a reflexionar. Quint tipus de societat estam 

creant? Quin futur té una societat amb unes contradiccions 

d'aquestes proporcions? 

El debat sobre la necessitat de la immigració per 

a mantenir el teixit productiu es planteja sobre un supòsit 

erròni: la manca de mà d'obra és una fal·làcia. El que passa 

és que algunes feines no agraden i tanmateix altres 

treballadors les han de desenvolupar. 

El nivell d'atur arriba a 1.620.699 -mes de gener- o sigui 

un 9'5% de la població activa 

I Espanya va bé. 
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EL SENTIT DE LA SETMANA SANTA 

Permeteu-me que vos parli d'aquest tema, aprofitant 
que estam a les portes de celebrar-ho. I ho vull fer dient un 
poc el que crec que suposa aquesta Setmana que per a un 
creient és molt important. Per tant, també partesc de la idea 
que per a un no creient, tot el que diré no tendrà cap 
importància. 

Perquè, primer de tot, ens hem de fer a la idea, 
sobretot els qui participam a l'Església, que, a part de viure 
a un estat laic, els valors cristians no són 
els que predominen a la nostra societat 
(no ho han estat a cap època de la 
història); i, pertant, per a la gran majoria 
de la gent, es converteix en una setmana 
de vacances. I, per a d'altra gent, suposa 
una època de molta feina, rebent i acollint 
els qui vénen a descansar i fruir del nostre 
poble. 

Per això, parlar de Setmana Santa, 
depèn dels ulls que ho mires. I, sobretot 
en el nostre món turístic, tot ha canviat. 

Per a altra gent, parlar de Setmana 
Santa és parlar de diferents actes 
anomenats de religiositat popular, com poden ser les 
processons, davallaments, encontres, etc. 

Tots sabem la riquesa cultural que tenim en aquest 
sentit. Tradicions que es remunten a l'Edat Mitja. 
Manifestacions d'una fe més popular. Però, sobretot, 
centrades en la Creu més que no en la Ressurrecció. 

Les coses, al llarg del temps, es desvirtuen. O es 
renoven o van morint, o perden sentit. 

Això és el que succeeix avui en dia. Moltes vegades, 
aquesta religiositat no és expressió de cap fe. O més ben dit, 
avui que tant se separa la fe personal de la comunitària i 
molta gent la viu a la seva manera, aquestes manifestacions 

CAFETERIA 
Ca/a Rajada 

CB 

carierl'Agulla,26. CalaRajada 

expressen una fe molt personal, molt intimista. 
Aquesta manera de pensar, de viure la Setmana 

Santa, pot estar bé, si després hi ha un compromís. Si 
després vi viem com sempre i no milloram el nostre actuar 
diari, si no fe im esforços més d'acord amb l'Evangeli, tot el 
que haurem fet és buit. No serveix per res. 

Per desgràcia, hem separat fe i vida, religió i vida. 
Les nostres creences, i això és una temptació, moltes 

vegades les hem acoblades a les nostres 
idees. I ha d'esser al revés, jo m'he 
d'acoblar a l'Evangeli, al missatge de 
Jesús. 

La Setmana Santa suposa un remoure 
les entranyes, suposa sentir una gran 
ràbia per tanta gent que viu crucificada 
avui en dia, les més de les vagades per 
injustícia. I no importa anar al Tercer 
Món, encara que sempre l'hem de tenir 
present i sentir una certa vergonya de 
viure com vivim i com tudam les coses .. 

Però tot el que dic no tendria sentit si no 
hi hagués la Ressurrecció, el compromís 

per part nostra. El creure, per la fe que tenim, que té sentir 
lluitar i treballar pels valors del Regne, per les Benaurances. 

Això suposarà aprendre a perdonar i a viure amb 
més austeritat, i no sols queixar -nos de les coses sinó també 
comprometre'ns ... 

Aquesta és la Setmana Santa que jo entenc. 
Recordam Jesús, que perquè estimava molt la Vida, la 
Humanitat, va donar la seva vida. Mai va separar Fe i Vida. 
I nosaltres n'hauríem d'aprendre. 

Ja sé que a vegades l'Església no ens dóna aquest 
exemple. Però mai, l'Església, ha d'esser l'excusa perquè jo 
no visqui amb seriositat el missatge de Jesús. 

JOAN SIMONET 

EN COS DE CAMISA 

Què vol aquesta gent 

que m'informa de matinada 

que Telefònica 

ha guanyat una picossada de milions? 



Entrevista 

Miquel Capellà 
president de "sa Nostra" 

"Sa Nostra", Caixa de Balears, col· laborà en el Congrés 
de Premsa Forana celebrat el passat mes d'octubre. El seu 
president, Miquel Capellà no hi pogué assistir i ho va sentir 
especialment. "Sa Nostra" ha col·laborat tradicionalment amb 
l'associació, i, per això, no volem perdre aquest contacte. Amb 
ell parlam d'aquests aspectes. 

-Com veis actualment el moviment de la premsa forana? 
- La percepció que tenc de la premsa forana és que 

desenvolupa una funció cultural, social i comunicativa que no es 
pot substituir. Si no existís la premsa forana s'hauria de crear. És 
una necessitat que hauríem de cercar, per la qual cosa s'hauria 
d'aconseguir una implicació social dels agents que l'envolten. 

- Com es pot mantenir un sector com el nostre? 
-La premsa forana, crec, es pot mantenir perquè respon a 

una necesitat cultural. Aquesta alimenta una part de les arrels 
històriques del nostre país. El conjunt de la premsa forana ens 
ajudaamantenir la nostraidentitat, com ho poden fer la gastronomia, 
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el folklore, la Universitat, la gent gran ... i, sobretot, els nostres 
joves. 

Es manté perquè hi ha gent ben disposada a sacrificar part 
del seu temps. Són aquestes coses que ajuden a fer país. Si no 
fóssim un país no hi hauria premsa forana, hi hauria noticie ros. 

- Sa Nostra ha col·laborat moltes vegades amb la nostra 
entitat. Ho va fer amb motiu del segon Congrés. Com podria 
fructificar aquesta col·laboració d'aquí endavant? Quins eixos 
de col·laboració es poden crear amb Sa Nostra? 

- La col·laboració s'intensifica sempre sobre el mutu 
coneixement. La premsa forana és una institució de petites 
empreses, grups diversos o professionals que han sabut donar
li aquest esperit que fa que l'Associació sigui quelcom, avui en dia, 
separadadelsmitjansquel'integren.Creimqueelmillorinstrument 
de col·laboració és aquesta Associació. Tenir aquest instrument 
per mantenir tasques de col·laboració,ja de per si és positiu, si bé 
pen s que nosaltres els hauríem de fer arribar més freqüentmentles 
nostres activitats, especialment les de caire cultural i social i, al 
mateix temps, les publicacions ens haurien de fer arribar quins són 
els desitjos i les mancances i quines són aquelles coses amb les 
quals podríem apropar la cultura a la gent dels nostres pobles. 
Hauria d'esser un vehicle de diàleg i cooperació. 

-Què diríeu ales publicacions de premsa forana, d'ençà 
del passat Congrés? 

-Voldria tornar a subratllar, en primer lloc, que totes i cada 
una de les publicacions compleixen una funció cultural, etnològica 
i antropològica, però tenen dret a recabar la col·laboració de les 
institucions pròximes, de les empreses ... Però això requereix un 
comportament més obert, d'apertura, de participació, d'obrir-se al 
món de la memòria històrica dels pobles, i també als joves que 
seran el futur del nostre poble. 

Pens que, també, hi hauria d'haver una tasca de cooperació, 
de tal manera que es pugui compartir informació, activitats, pequè 
el pitjor que li podria passar a l'Associació seria que se l'atomitzàs. 
Com a part més substancial, aconsellaria que es donàs la 
importància que es mereix a l'Associació. Aquestes coses sempre 
sumen, no resten. Finalment, s'hauria d'ajudar i recolzar les 
publicacions que impliquen aquests estaments de la societat civil, 
ja que s'aconsegueix una vertebració del teixit social dels nostres 
pobles. 

Gràcies, president, per aquestes paraules. 
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Pes Cap que Crema 
IB Teatre estrena EL MIKADO 

D'aquesta estrena, que va constituir un clamorós 
èxit per ala jove companyia de Capdepera, en parlàrem 
ambAntoniPerelló, directord'escenad'aquestmuntatge. 

- Com va sorgir la idea de tirar endavant aquest 
muntatge que, en principi, podiasemblaruna proposta 
arriscada? 

- Segurament, la primera responsable de ficar
nos en una obra d'aquestes característiques, fou la 
nostra inconsciència. Una inconsciència a la qual, en 
certa manera, ens va induir el director de teatre 
valencià i bon amic, Pep Sanchis. Ell ens va engrescar 
i nosaltres confiàvem que ens ajudaria a sortir de 
l'entrebanc. Després, per raons professionals seves, 
ens va deixar amb la feina embastada i ens n'hem hagut 
de sortir totsols. 

-L'envergadura d'aquest projecte us deu haver 
suposatmoltadefeina. 

- Comptau que, d'entrada, no teníem ni teatre i 
el que sí teníem, a canvi, eren greus problemes de 
finançament. Tot plegat, ens ha suposat devers un any 
de feina. 

-I a nivell artístic, quins problemes heu tengut? 
- El primer problema ha estat e'actors: es tracta 

de gent molt jove, sense experiència en el teatre 
musical. Alguns no havien cantat mai. Afortunadament 
hem comptat amb la col·laboració de Maria Antònia 

MÒBIL 6.30814336 
E-mail: ben-fet@terra .es 

07580 Capdepera 

BEN FET 
PARTY -SERVI CE 

CATERING 

Servei de menjar, 
menatge i personal a 

de Gilbert & Sullivan 

Comis, que ha fet una gran feina. Així mateix, vull 
esmentar la col·laboració inestimable de Conxa Ferrera 
en la confecció del vestuari. 

-I dels resultats de tot plegat, què n'opines? 
- Jo n'estic molt content. Aquests al·lots no són 

professionals. Com he dit, són molt joves i la majoria 
ha hagut de compatibilitzar l'obra amb estudis i 
examens. Han fet una feinada i m'han aguantat a mi, 
que no és poc. 

Repartiment: 

Noble: 
Nanki-Poo: 
Pooh-Bah: 
Nines: 

Yum-Yum: 
Pitti-Sing: 
Peep-Bo: 
Ko-Ko: 
Katisha: 
Mikado: 

Direcció: 

fuan José Mislata 
Pedro Terrassa 
Xavier Garcia 
Leonor Hernandez 
Cristina Garau 
Marta Cruz 
NatàliaFlaquer 
Inès Terrasa 
Esperança Morey 
AntòniaDelRío 
AnaVadell 
PauArévalo 
Fabiola Moll 
ÀngelDíez 

Antoni Perelló 



col·laboració 

Barco de rejilla al 
barco de rejilla 
Fa un temps vaig tenir la sort de conversar 

llargament amb un dels directors de la investigació que 
s'està realitzant a Atapuerca, el catedràtic de prehistòria 
Eudald Carbonell. Jo em pensava que parlaríem del passat i 
va ser completament al revés. M'explicà que ell calcula que 
d'aquí a uns 8.000 anys ens haurem humanitzat (ell diu que 
hi arribarem perquè som molt «inteHigents» ). De moment, 
segons Carbonell, encara hi ha molts primats molt poc 
evolucionats, especialment aquells que pensen que el futur 
s'ha de treballar competint i no cooperant. L'Estació 
Espacial Internacional vendria a ser un dels primers 
exemples d'aquesta cooperació, un projecte que deixa enrere 
la manera amb què fins ara s'havia duit a terme la ben 
anomenada carrera espacial. Quan 1 'home esdevingui humà, 
segons Carbonell, no hi haurà fronteres i la humanitat 
compartirà una mateixa llengua, una mateixa cultura. 

D'entrada, la idea sona fatal, però hem de pensar 
que l'arqueòleg parla del que passarà d'aquí a vuit mil anys. 
Com que serem «humans», llavors ja no hi haurà «primats 
poc evolucionats>> intentant lluitar per imposar una bandera 
o una cultura a ningú. Tampoc hi haurà lluites per la terra 
perquè tots se sentiran habitants d'un mateix planeta. Estam 
lluny d'això i les nacions sense estat ho sabem millor que 
ningú. Basta viatjar per qualsevol racó de la geografia 
espanyola per adonar-se que la immensa majoria dels 
habitants de l'estat espanyol no entenen el perquè d'aquest 
entestament nostre a parlar quelcom que no sigui castellà. 

La darrera mostra la vaig recollir dins una «gua
gua» a Tenerife. El seu conductor, un jove molt agradable, 
no sabia ubicar en el mapa el meu accent en parlar castellà i 
sense venir massa a compte va dir: «En España la Unión 
Europea tendría que haber quitado lenguas. Hay demasia
das». No sé si vaig aconseguir ficar-li al cap qualque idea 
que el fes canviar d'opinió, però m' imagín que era la primera 
persona, institució o cosa que intentava fer-li veure a aquell 
bon home que acabar amb les cultures alienes era un poquet 
lleig: se li pot dir fatxa acabat a una persona que ho és per 
ignorància induïda? Amb aquesta ignorància precisament 
arriben molts dels immigrants que reben cada any des de la 
península les Illes Balears. Una ignorància contra la qualles 
institucions democràtiques insulars poca cosa han fet des 
de 1' adveniment de la democràcia. Aquí ningú els va dir 
aquella bella frase: «És balear qui viu i treballa a les 
Balears». A Catalunya se n'ha fet un fart de dir-ho el seu 
president, Jordi Pujol (no ho devia haver consultat amb la 
seva dona). Per acabar-ho d'adobar, molts dels que arriben 
l'únic que coneixen (o volen conèixer) del tarannà d'alguns 
dels illencs són frases com ara «barco de rejilla». Hi ha gent 
a Mallorca que d'aquesta frase en fa bandera escudant-se 
en les raons històriques del seu origen i oblidant el 
contingut xenòfob que té actualment de manera quasi 
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exclusiva. Si tan sols escoltes la part històrica, per ventura se'ls 
podria donar la raó. Segons m'explicà Jaume Sastre, del Lobby 
per la independència, en una discussió que vam mantenir sobre 
el tema, una de les primeres referències sobre la utilització del 
crit «barco» és de principis del XVIll. D'aquesta manera es volia 
mostrar el rebuig contra els militars i funcionaris vinguts de la 
península. L'any 1934, aquest crit fou completat amb el «de 
rejilla» fent al·lusió a la «rejilla» dels centres penitenciaris que 
des de Madrid volien fer a Llucmajor. A Palma es va fer una 
manifestació multitudinària en contra on el crit de guerra era 
aquest. Des de llavors ha plogut aigua i immigrants . Moltes de 
les famílies que varen arribar durant el passat segle s'han 
integrat de tal manera que només el seu llinatge en delata 
l'origen. Fer servir frases com «barco de rejilla», per molt nobles 
que en puguin ser els orígens, no ajudarà gens que els 
nouvinguts vulguin estimar aquesta terra. Barco de rejilla al 
barco de rejilla, a la frase, al premi i a tot allò que pugui fer olor 
de xenòfob. Reconec que hi va haver un dia en què dir «barco 
de rejilla» era com dir «Yankees go home» a la gent que venia de 
la península a ofegar el nostre poble. Però tots sabem el 
significat que té avui en dia. Utilitzar-la és posar-nos a l'altura 
d 'un Rabasquet qualsevol. En temps d'immigrants, tolerància. 

Un poble que ha patit i pateix la persecució dels qui 
voldrien aniquilar el seu ser, en això hauria de ser savi. I ho és, 
no en tenc cap dubte. 

Miquel Piris. Periodista 

~,:-- '\l BOJ";_,S.J. 
Antonio J. MllntaJlef Pomar 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

ABSOLUTISTES I LffiERALS (11) 

Rebut escrit per Sebastià Ferrer i signat per tots els membres de l'Ajuntament, 1823. 

D
els dos primers períodes d'Ajuntament indepen
dent (1813-1814 i 1820-1823) en tenim poques 
notícies perquè tota la documentació oficial 

desaparegué la nit del 7 de novembre de 1823, quan els 
absolutistes o servils assaltaren l'Ajuntament i destruï
ren l'arxiu aportat pels liberals. La poca informació 
coneguda procedeix de Sebastià Ferrer "Cofeta", ales
hores secretari de l'Ajuntament i abanderat del liberalis
me local. 

Després de la primera experiència de govern libe-

ral realitzada durant la Guerra del Francès la nació 
quedà dividida i la crisi econòmica agreujada. Però el 
procés de modernització era imparable i els liberals tor
naren al poder arran del triomf, el gener de 1820, del 
pronunciament del comandant Riego a Cabezas de San 
Juan (Sevilla). La Constitució de 1812 entrà de bell nou 
en vigor i la Inquisició novament abolida i perquè fos per 
a sempre el convent de Sant Domingo, seu d'aquesta 
institució, fou derruït l'any 1823 per decisió de l'Ajun

tament i cremat tot allò que recordava els autos de fe. 
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Les lluites polítiques a Mallorca van prendre un 
caire virulent, que no tingueren a altres llocs; una de les 
causes d'aquest aferrissament polític era el predomini 
dels ordes religiosos a l'illa i el control que exercien 
sobre la població, en disposar d'instruments i mitjans 

per difondre el seu pensament clarament oposat al libe
ralisme (1 ). Els clergues foren els grans propagadors 
del "mite reaccionari", una suposada conspiració uní
versal, obra de filòsofs i maçons, per la qual pretendrien 
la destrucció de la civilització europea a través d'una 
revolució universal. Aquesta revolució, que hauria 
començat a França, s'aniria duent a terme per mitjans 
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diabòlics, com ara el racionalisme, els moviments libe
rals, les idees de 1/íbertat i igualtat... Aquest mite té 

importància històrica perquè plantejava una lluita polí
tica en defensa de l'ordre tradicional de les coses de 
manera acarnissada, amb un to de denúncia sovint 

insultant, amb una gran càrrega de ressentiment i amb 
voluntat de revenja (2}. 

El "mite reaccionari" havia sorgit a Europa com a 

resposta a l'expansió del moviment il-lustrat. Un dels 
textos més emblemàtics d'aquesta creuada reaccionà
ria es "Memorias para servir a la historia del 
Jacobinisme" de l'abbé Barruel, un jesuïta francès que 
quan les autoritats franceses suprimiren la Companyia 
de Jesús, any 1762, s'exilià a Anglaterra on escrigué 
l'esmentat llibre. Aquestes Memòries serien traduïdes i 
editades a Palma, any 1812, pel franciscà Raimon 
Strauch i Vidal que ocupava una càtedra a la Universitat 
Literària. Aquella edició de les Memòries publicava la 
llista dels subscriptors entre els quals hi havia els vica
ris de 42 pobles de Mallorca, no inclou el de Capdepera 
però si el d'Artà i Son Servera, quasi tota l'ordre fran
ciscana amb convents a Palma, Alcúdia i Artà, el 
Marqués de Bellpuig, el trinitari Miquel Ferrer Bauza, 
que uns anys més tard seria el gran artífex de la cons

trucció del nostre temple parroquial. 
En aquest marc d'inle11ses campanyes de propa

ganda absolutista va aparèixer a Palma la "lnstrucción 
Pastoral de los llustrísimos Señores Obispos de Lérida, 
Tortosa, Barcelona, Urgel, Teruel y Pamplona al Clero y 
Pueblo de sus Diócesis", publicada al 1813, de forma 
conjunta per aquests bisbes refugiats a Mallorca. Els 
prelats defensaven els privilegis de l'Església i la indi
soluble unitat entre el Tron i l'Altar; la pastoral sembla
va inspirada per Strauch ja que repetia els seus argu

ments en contra del liberalisme. 
Aquest és l'origen del pensament reaccionari 

espanyol, el qual defensant la retòrica de la tradició i la 
presumta originalitat del pensament hispànic més im

movilista feu impossible el diàleg amb les demés forces 
socials. Aquest mite s'aniria actualitzant i sorgí amb 
força quan l'esclat de la Guerra Civil. 

El Trienni Liberal (1820-1823) es va viure a 
Mallorca en un ambient d'inseguretat política. A finals 
de 1820 se suprimiren els convents dels jesuïtes, fran
ciscans, mínims, agustins i dominics. L'any 1822 fou 
empresonat el trinitari Miquel Ferrer per la publicació de 
fulletons anticonstitucionals. 

Però a principis de novembre de 1823, els absolu
tistes, amb la col.laboració de l'exèrcit francès, enderro-
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caren el règim constitucional dels liberals i el monarca 
Ferran Vil recuperà el poder, encetant una etapa cone
guda amb el nom de dècada ominosa. Aquella "conspi
ració universal" que amb tanta vehemència els absolu
tistes asseguraven que es preparava, resultà que, a 
l'hora de la veritat, es realitzà a l'inrevés i els seguidors 
de Ferran VIl desfermaren una dura i cruel persecució 
de liberals. 

A Mallorca regnava una gran confusió; dia 3 de 
novembre una esquadra francesa a les ordres del gene
ral Taberner ancorà a la badia de Palma i el militar es 
féu càrrec del govern de l'illa. La nit de dia 7, un bon 
grup de gabellins, envalentonats, recorregueren 
els carrers, provocaren disturbis i assaltaren l'Ajun
tament. Aquesta és la transcripció del comunicat que, 
l'endemà dels fets, el batle constitucional, Joan Flaquer, 
adreçava al Governador del Castell, Nicolas Solis: 

En virtud de haberse observada ayer noche una 
grande multitud de hombres quienes 1/enos de mala 
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inc/inación hicieron los mayores atentados, ya qui
tanda la Piedra de la Constitución sin orden, ya 

robando cuanto había en la Sala Consistorial, ya 
apedreando varias casas y lo peor es que aún se 
observa tumulto de gentes y de revolución y para que 
no sucedan desastres ni desgracias e de menester 

que V. me envie fuerza militar para contener el ímpe
tu de elfos en la mas pronta brevedad a fin de que 
queden las órdenes en su valor y las que he recibido 
hoy y me mandan acudo a V. 

També es va redactar una acta especificant les 
destrosses provocades a la Sala Consistorial: 

En la vil/a de Capdepera Provincia de Mallorca 
Siendo a cosa de las dos de la tarde del dia ocho 

de Noviembre del año mil ochocientos veynte y tres. 

Reunida el Ayuntamiento Constitucional en la Plaza 
el Sitjar de esta Vil/a ha encontrada la Sala 
Consistorial abierta y con todas sus ventanas rompi
das y forzadas desde luego ha hecho comparecer 
ante si a Sebastian Massanet alias Ferrer y a 
Bartolomé Sancho alias Petit para que sirviesen de 
testigos y justificasen todos los hechos cometidos en 

dicha Sala Consistorial que es como sigue: 
Primeramente: He encontrada las puertas mayo

res de dicha Sala golpeadas y sin su cerradura 

-Una ventana rompida. 
-Una pared rompida de dicha Sala en donde 

estaba la piedra de la Constitución. 
-Piedras por dentro la Sala y Arxivo. 
-La puerta del arxivo con su cerradura forzada y 

la puerta de la ventana rompida, es decir la cerradu
ra anda llevada a la fuerza. 

-La Arca de tres llaves con sus serraduras alga 
forzadas y los pape/es que en ella habia han sida 

saqueados y rompidos. 
Efectos encontrados a dentro dicha Sala: una 

mesa en buen uso; una silla, tres fusiles y una mida 

de medir los mozos. 

Al arxivo 
-Siete circulares del Gobierno Política 
-La arca sin ningún pape/, mas que pape/es inú-

tiles y rompidos. 
-Una mesa con dos cajones sin ningún pape/. 
-Un ve/ón inútil y el Cuaderno de Riqueza territo-

rial última formada. 
-Dos pista/as de varios vecinos. 
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-Un cajón en donde había el xocolate y azúcar. 
-Dos cantaros de hacer el Sorteho con 214 bol/e-

tines. 
Efectos encontrados en la parte de arriba de 

dicha Sala. 
-Seis piezas de Yerro procedentes de la torre el 

Cap ... 
- Diez tenazas, diez garfios, nueve pa/as y xas

quetas, dos pares de gril/os y unas cadenas del aljub 
y diez bayonetas. 

No habiendo otras casas mas que inventariar 
que las ya dichas inventariadas, se ha concluido el 
presente inventario al que también ha asistido D. 
Nico/as Solis, Gobernador del Gasti/lo de esta, y D. 
Josef Font, Ayudante del dicho Gasti/lo. 

Signen: Juan Flaquer Alcalde Constitucional, els 
regidors Mateho Sirer, Sebastian Pascua/, Bartomeu 
Melis, Juan Ferrer, Mateho Spinosa Síndica, 
Sebastian Ferrer Secretaria y Constitucional, Nico/as 
Solis, Josef Font, Sebastian Massanet y Bartolomé 
Sancho. 

De la duresa i extensió de la 
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que eren soldats realistes se presentassin a ca meva 
per a dur-me a la presó, però vaig escaparme; alesho
res registraren la casa i com que no quedaren contents 
em perseguiren pel camp i registraren algunes cases de 
camp; després, quan em deixaren, anaren a beure a Ja 
taverna. 

Dia onze d'agost de 1825 em feren anar a Artà a 
can Pere Josep Gi/i i me va dir que si pensava anar a 
Palma a fer un recurs, ell tenia prou manya com per 
acusar-me i declarar amb testimonis falsos que jo tenc 
reunions a casa i que conspiram contra el Rei ( cosa 
que em causà molta malenconia aquesta gran picardia) 
i contra la religió. 

Els liberals no tornaren a ocupar el poder de 
l'Estat i municipal fins l'any 1837. La batlia fou per a 
Joan Ferrer "Gafeta", tia de Sebastià Ferrer el qual 
seguí de secretari. Una de les primeres mesures del 

consistori va ser prendre declaració a quinze gabellins 
que participaren en l'assalt a l'Ajuntament de dia 7 de 

novembre de 1823, els declararen "reos contesos i con
victos" i els multaren (4). 

Els reaccionaris són 
repressió desfermada pels absolu

tistes a Capdepera no hi ha més 
constància que allò que succeí a 

BARÓN DE SANTACLARA dogmàtics i consideren 

que les coses canvien 
per a empitjorar; també 
són ahistòrics perquè 

no admeten que l'evolu-

, 
Sebastià Ferrer. Primerament fou 

tancat a la presó municipal que, 
segons fons orals, estava situada 

a la planta baixa de la casa que fa 
cantonada entre el carrer Alt i l'es
calonada que condueix al Castell. 
Aquesta és la nota que el batle 
d'Artà, Gabriel Amorós, envià al 

E L JUDAISMO 
ció de la societat és 

Desco rre el velo de In misteriosa lnter- imparable. Els absolu
tistes no se n'adonaven 
que perseguint els libe

rals no acabarien amb 

nacional judaica, usuraria y venenosa, 

l! pene en· ouardia a la nuava Espafin 

contra sus maquinaciones. 

tinent de batle de Capdepera dia 28 de gener de 1824: 

Al dador de esta es Sebastià Ferrer de aquest 
1/och e tret de la Presó, procurarà a que no hage amb 
ell algun a/borot. Per obligar esto sera precís que V. 

fase fer una crida de que no hi ha ningú que gos ni 
presumesque d'anar per los carrers després de las 9 
de la nit sens dur foch o llum y que no hagi ningú 
entretengut en les tavernes. Igualment pregonera 
que no canten cançons contra dit Ferrer que esto no 
f!JS convenient per remediar y evitar tot el mal. 

Però Sebastià Ferrer seguí patint amenaces i per
secució. Dia vint-i-quatre de setembre de 1824, el regi
dor Joan Riera manà que tots els homes de Capdepera 

el liberalisme, no po
dien admetre que aquests eren els nous protagonistes 

de la història. 

JOSEP TERRASSA 

Notes 

1.- Moliner, Antoni. La Guerra del Francès a Mallorca (1808-1814). 
Quaderns d'història contemporània de les Balears. Ed. Documenta 
Balear, desembre 2000. 

2.- Roura, Lluís. La crisi de l'Antic Règim a les Balears (1780-1814) 
Ed. Documenta Balear 1999. 

3.- Herrero, Javier. Los orígenes del pensamiento reaccionaria espa
ñol. Ed. Cuadernos para el dialogo. Edicusa Madrid 1973. 

4.- Arxiu municipal. Acta 4-3-1837 
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He sabut que, si no tots, hi va haver alguns polítics 
enactiudelnostrepoble-demésamuntnom'handitres
queesvanenfadarperquè, ales paraules de commemoració 
del20è. aniversari de Cap Vermell em vaig queixar de la 
seva absència. En algun cas ho sé perquè el mateix polític 
afectat així m'ho expressà. De manera que es va donar un 
doble joc molt interessant: els polítics no se sentiren 
convidats, i això els va molestar, però més els molestà 
encara que els renyàssim, quan haurien d'haver estat ells 
els qui ens renyassin anosaltres; en direcció oposada, 
nosaltres ens consideràrem deixats de banda, oblidats, com 
quasi sempre, i ho diguérem, però vam acabar havent dc 
donar explicacions alspolítcis queensrenyarenanosaltres. 
Enfi,unfantàsticjocdedespropòsitsque,almancoambels 
qui n'he parlat, semblahaverquedataclarit. 

Elfetésque -jahosabeuaixò- Cap Vermell, com 
de costum, no té per fer cantar un cec. Quan endegàrem 
lafestad'aniversarii d'entrega del premi que hem instituït, 
ja sabíem que convidar, en el sentit que ara exelicaré, no 
ens ho podíem permetre. Si mirau el diccionari del'IEC, es 
limita a dir que convidar és pregar algú d'anar a 
prendre part en un àpat, en una festa, etc., que és el que 
nosaltres vam fer amb tothom, a través de les nostres 
pàgines. Tots els convidats, devers setanta, que es van 
juntar, van entendre perfectament en el seu just sentitla 
nostra invitació i ja sabien de què anava la cosa (3 .500 ila 
voluntat). Seriaaquellmatís que introdueix el diccionari 
Alcover-Moll: pregar algú de venir a un lloc. I prou. 

Als polítics i agrupacions culturals, cíviques i 
esportives, a més de fer-ho des de les nostres pàgines, els 
vamconvidarmitjançantunacarta,queprocuràremredac
tarambtotacura,afid'evitarmalentesos:" ... ensreunirem 
en un sopar al qual ens agradaria que ens hi 
acompanyàssiu", deia. Volíem, segons els matisos 
explicats abans, que els qui reberen la carta se sentissin 
convidats a assistir sense que això significàs que els 
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convidàvem a sopar (en el sentitqueéremnosaltres els qui 
pagàvem) perquè, insistesc, no ens ho podíem permetre. 
Per això mateix, en el penúltim paràgraf de la carta, ens 
oferíem a desfer qualsevol malentès: "si decdiu esser-hi, 
hauríeu de posar-vos en contacte amb nosaltres abans 
del dia 30 d'aquest mes de gener, perquè hem de 
reservar places en el restaurant". S'entén la subtilesa? 
Eracomsi els diguéssim, amb subterfugis isensefer-hotan 
groller: podeu venir però també haureu de pagar. 

Elfet és que vam enviar una carta als polítics, per 
mitjàdelsseuspartits, però això, pelquesemblavaresultar 
insuficient. En algun cas, s'esperava una convidada més 
calorosa, més personal, d'amic a amic. En algun altre cas, 
s'esperava una convidada més formal, més ala institució. 
Però això no ho vam fer, segurament per un excés de 
pudor, pernocomprometreningú, pernoforçarlamàquina 
No per menyspreu ales persones o les institucions, sinó, 
ben al contrari, per tal que ningú no se sentís obligat. I, per 
què no dir-ho? a fi d'evitar-nos la vergonya d'haver de dir, 
ala cara: confiam amb la vostra presència, però pensau a 
durdoblers.l.asolució?unacarta,lamateixaperatothom, 
i prou. Qui vulgui venir que vengui. I no va venir ningú. 
Mentida. Vaveniren ClimentAlzina, pagant, com tothom, 
mentrequeenFelip Esteva, que ens feia una part del sopar, 
s'excusà per raons evidents. 

Hem entrat, de ple, en el tercermiHenni, però, com 
es veu, seguim fermats a les paraules i als conceptes. 
Volem expressarelmónqueens envoltaovolemexpressar 
allò que pensam o sentim, però ens seguim fent un embull. 
Nosomcapaçosdedonaraentendremésqueunamínima 
part d'allò que creua pel nostre cervell. Sovint parlam de 
més i quedam lligats a les nostres paraules com a una 
àncora que ha aferrat. En altres casos no parlam, bé 
perquè no en sabem, bé perque volem administrar un 
silenciquecreimquejugaafavornostre.Enlamajoriade 
casos, o ens sobren o ens manquen paraules. El problema 
és encertar la paraula justa. En el cas del sopar de Cap 
Vermell, bé es veu que no la trobàrem. 
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CONTACONTES 
POSA UNECOLOGISTAALA TEVA VIDA 

Enuntempsnomoltremotiaun 
mónnomoltllunyà,laparaulaecologiava 
esdevenir tota una moda. Qualsevol per
sonaque es preuàs havia de formar part 
d'alguna associació o grup de pressió per 
fer front als perills que corria el medi 
ambient. Ecologia es va convertir en un 
concepte que donava sen tita tota una 
doctrina filosòfica i política, que anava 
més enllà de les propostes, actuacions i 
mesures preventives, i elaborava, a més, 
còdis ètics. Un tantpercentirnportantde 
la gent s'havia fet usuària i digna portado
ra de l'etiqueta. Tots els partits polítics 
varen incloure en algun punt del seu pro
grama el concepte estrella: ecologia. I com 
quedava de bé dir que eres un ecologista! 
Inclús enPartitPolític, amb un nom que 
ara no puc recordar, es va apuntar a la 
guerrilla de la defensa del medi. 

En un tempsmoltrecentiaunmón 
Uloltnlésproper,mirantalvoltant,sembla 
que alguna cosa degué passar pel camí 
des d'aquellaèpocaençà. O bé tots els qui 
s'autoanomenavenecologistesnohoeren 
nila meitat del que deien, o bé quan es 
redefinia el concepte hi va haver alguna 
confusió etimològica o algun 
despla!;amentsemànt ic. El resultat és que 
anys després de la febre verda només es 
reacciona quan ens adonam que l'agressió 
almedihaarribatfinsacontaminació-per 
dir-hod'unamanerasuau-alirnentària. 

Nova bastar amb la manipulació 
genètica. Perventura, Iagenèticasemblava 
untecnicismemassaestridentperainten
tar entendre d'on sortien aquelles 
tomàtiguestanvennellesi enormes, i aquells 
pollastres que pareixien estruços i només 

costaven dos duros. Ara, vaca boja ja ens 
agrada més: boja és una parauleta més 
assequible,mésfarniliar.Alcapialafi,qui 
no ha fet bogeries qualque vegada?. De 
fet, les farines animals amb què s'ha 
alimentat una bona part del ramat boví 
surten molt rendibles. El canibalisme de 
les vaques entra de ple en la política del 
méspermenysqueafavoreixlameravellosa 
era de la innovació tecnològica i la ciber
misèria. Serà qüestió d'afegir boig darrere 
tota la terminologia alimentària per a 
treure'ns la peresa de llegir les etiquestes 
de les llaunes de conserves quan anam al 
super, i transgènic ens sona a concepte 
sideral que els nostres cervells estormiats 
no poden copsar. 

Les conseqüències de tot això no 
caben en aquest conte, però la qüestió és 
que a una realitat més propera i amb 
tecnicismes menys apocalíptics, a aquell 
PartitPolític, tan ecologista i del qual 
continuu sense recordar-neel nom, li ha 
faltattcmpsperdirqueNOalesmesures 
proposades pels qui foren durant molts 
d'anys l'oposició, i tot això amb la inestima
ble ajuda d'una associació professional 
(hotelera potser?) també molt ecologista. 
Però és que ecotaxa sona tan ... eco ... 
ecologista! Això, a veure si ens passarem, 
ara! I, a més, creixement sostenible, 
patrimoninautral, etc. també sonen molt 
siderals. 

No ens conformam que els infor
mes dels comitès científics i dels grups 
ecologistes ens anticipin fins on podem 
arribar. Hovolemexperimentar! Manipu
lari trastocar l'ordre natural, dominar la 
natura en benenfici nostre, ens fa sentir 
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l'eròtica del poder, però vaja, això tampoc 
no és una invenció de la classe política: els 
filòsofs de la revolució industria ja en 
parlaven. Els altres, els ecologistes de 
veres, s'apareixen als ulls del món com els 
romàntics del segle XIX, tot contemplant 
Ianaturahipnotitzats, perquèhireconeixen 
quelcom que encara creix i evoluciona. 
llàstimaqueavuilacontemplaciónosigui 
de goig sinó per a destriar l'emmerdat de 
ciment que hi hadavantca teva. 

En fi, que visquin el progrés, la 
tècnica i la nostra supremacia. I 
enhorabonaal'espècieengeneraliaalguns 
especímens en particular. En la nit del 
temps, el malson de la ciència-ficció ens 
desvetllarà i el nostre Frankenstein ens 
devorarà. Algun visionari jahova predir 
famoltdetemps. 

IAQUESTCONTES'HAACABAT 
ISINOÉSMENIIDAÉSVERITATI 

La naturalesa no ha establert 
cap límit al peifeccionament de les 
facultats humanes; la peifectibilitat 
de l'home és infinita; els progressos 
d'aquesta peifectibilitat, des d'ara 
independents de qui voldria tenir
los, no tenen més límits que la durada 
del globusal qual la naturalesa ens 
ha llançat. Indubtablement, aquests 
progressos podran seguir una marxa 
més o menys ràpida, però ha de ser 
continuada mai no pot ser 
retrògrada. 

CINX>RCEI, 

Esbós d'un quadre històric dels 
progressos de l'esperit humà 

•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 
Com vam anunciar, començam a publicar les butlletes perquè ens faceu arribar els 

vostres suggeriments per a la concessió del Premi Cap Vermell 2001 . Les podeu lliurar a 
l'apartat 69 de Capdepera o a qualsevol col·laborador de la revista 

.PREMI CAP VERMELL 2001 
Propòs com a candidat, la persona/grup/entitat. _____________________ _ 
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HOTELERS 
Els hotelers en general i els nostres en particular 

no deixen de sorprendre'ns. El «sector» sap quina és la 
importància i el pes dins la societat illenca i actua en 
conseqüència: arrogant, prepotent i desconsiderat. El «sec
tor» no es limita a fer sentir la seva veu i manifestar les 
seves discrepàncies amb el Govern de les Illes Balears 
sempre que ho creu oportú -cosa ben legítima- sinó que es 
passa pel folro els principis més elementals de cortesia 
institucional que li seria exigible. La Fira de Turisme de 
Berlín n'ha estat el darrer exemple i van ... 

El «sector» ha volgut convertir l'ecotaxa en una 
creuada contra el Pacte de Progrés, com si la incidència 
que aquesta pogués tenir en el preu del paquet turístic 
hagués de significar l'ensorrament de la nostra primera 
indústria. En fan bandera i ho proclamen als quatre vents, 
per tot Europa, causant una alarma en els mercats emissors 
que, amb tota seguretat, no existiria sense l'histerisme dels 
mateixos hotelers. 

Amb tot, allò que més ens preocupa del «sectoD> 
és la seva gasiveria i la manca absoluta de visió de futur. 
Als hotelers sempre els ha costat d'entendre que el major 
capital amb què compten, a més dels establiments de què 
són propietaris, és 1' entorn mediambiental: el mar, la costa, 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresartals 

CALA RAJADA 
Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 45 51 

ARTÀ 
Costa i Llobera, 55 

Tel:835049 fax 564551 

r----T.E"G~ S.L. 
-.. ~~~ ..... {TEQOOLOfiJ~0~~=8ABAU.•Sl 
" , '· IIISTAI..LACIOIS f REPIIRACIIINS 

wCtiiWES 

CI. L'Agulla. 14 ·Tel. i F$J<: 56 3-.9 27 ·CALA :RATJADA 

OPICiftA I TALLER: 

Cf. Ferrer6 (Polfgon Capdepera)· Tel. i Fax: 56 42 53 
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els boscos, les platges, un paisatge assetjat i malmès que 
necessitaria de l'esforç conjunt de tota la societat, amb els 
hotelers al capdavant, per tal de preservar-lo com un actiu 
indispensable de la mateixa indústria turística. Però aquestes 
són «coses» que es tenen, que estan aquí, que són de tots, 
i que no importa quantificar. Els hotelers no les inclouen 
com fan amb la maquinària o el mobiliari, en els seu~ 
l'inventaris i, per tant, no destinen ni una pesseta en el seu 
manteniment, i, el que és més greu, s'oposen que els seus 
clients hi posin un euro, perquè aquest euro deixarien de 
gastar-lo en el bar de l'hotel. Diuen. 

Ara, una vegada més, amb motiu de la creació 
d'una plataforma contrària a la construcció d'un tercer 
camp de golf en el municipi, el «sectoD> ha demostrat qui
na és la seva visió de futur. En lloc d'alinear-se amb els qui 
defensen que son Jaumell hauria d'esser adquirit per 
l'Administració i integrar-se en el futur Parc Natural de 
Llevant, es posicionen a favor d'un nou camp de golf. I és 
que l'adquisició de finques per esser destinades a parcs 
naturals justifica plenament una ecotaxa que ells rebutgen. 

Seria interessant que a les enquestes que es fan 
sobre el grau de sastisfacció dels turistes s'hi afegís, al 
costat d'una fotografia aèria de l'espai afectat, una pre
gunta com ara, «vos agradaria que son J aumell es conver
tís en camp de golf o preferiu que romangui tal com està?» 

Però, els hotelers, no la faran, aquesta pregunta. 
No els interessa la resposta 

JPFG. 
Calarrajader 

Aires Gabelllns 
El proper 19 d'abril, ni no hi ha res de nou 

el grup de ball de bot Aires Gabellins actuarem al ' 
Festival Mundial de Folklore de Palma, davant el 
jurat de la competició a l' Auditòrium de Ciutat. Fa 
dos anys aconseguirem el 3r premi a Infantil i el 
primer absolut de vestuari. 

Sabem que és molt mal de fer repetir 
resultats com aquests, però nosaltres ho provarem. 

El dissabte dia 21 es celebrarà la final a 
Ses Voltes. Nosaltres prendrem part a la desfilada 
final i estarem presents a l'entrega de guardons. 
Aquest dia, sortirem de Capdepera amb "bus" i, si 
algú ens vol acompanyar ens ho pot comunicar 
trucant al telèfon 971818385. Val la pena anar a la 
desfilada només per veure la gran quantitat de 
grups que hi ha, la diversitat de vestuaris i 
músiques. L'autobús el pagarem entre tots els qui 
anirem. 

Animau-vos 
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LLETRA DE CoNVIT 2ooi 
Pel reconeixement i l'ús de la llengua catalana 

L'any 1901, a l'inici d'un nou seglecarregatd'expectatives 
prometedores, el filòleg mallorquí Antoni Maria Alcover llançava 
una Lletra de convit amb la qual convocava tothom a participar 
en l'elaboració d'un gran Diccionari de la llengua catalana. Aquella 
crida no sols va ser l'impuls del qual sorgiria un dels més grans 
reculls lexicogràfics de les llengües romàniques -el Diccionari 
català-valencià-balear-, sinó que fou alhora el punt de partida 
d'una extraordinària mobilització per la recuperació de la llengua 
catalana, per la seva codificació i pel seu reconeixement social. 

Amb aquella embranzida creixerien poc després altres 
iniciatives de transcendència històrica, com el Congrés Interna
cional de la Llengua Catalana de 1906 i l'Institut d'Estudis Catalans 
(1907), l'autoritat acadèmica que havia de definir la normativa 
moderna de la nostra llengua. Així, entorn del projecte del Diccionari, 
gràcies a la gran resposta col·lectiva que s'aconseguí, es varen 
poder recuperar en bona mesura la consciència de la unitat i el 
prestigi cultural de la llengua catalana. 

Avui, cent anys ndesprés, la nostra societat es troba a les 
portes d'un nou segle i d'un nou mil·lenni, enmig de grans 
transformacions que reclamen novament de tots nosaltres una 
actuació conjunta, decidida i organitzada a gran escala, per la 
unitat i I 'ús plenament normal de la nostra llengua i pel reconeixement 
general de la nostra cultura: 

• Assistim a un procés de mundialització que comporta 
l'expansió de les grans cultures i una amenaça per a les més petites, 
però que també ofereix possibilitats extraordinàries per ala difusió 
de la nostra realitat cultural. Simultàniament, les noves migracions 
reclamen accions especials de relació intercultural per poder 
assegurar la igualtat i la cohesió social. 

• L'ampliació imminent i la consegüent reforma 
institucional de la Unió europea poden constituir una nova 
oportunitat per al reconeixement oficial complet de la nostra 
llengua i la nostra cultura, al costat de les altres cultures 
constitutives d'Europa, i entre totes les cultures del món -un camí 
que en certa manera ja s'ha iniciat amb la incorporació d'Andorra 
a les Nacions Unides. 

• La mateixa evolució política dels Estats nació 
presenta noves ocasions per a la redistribució subsidiària del 
poder, i no podem rendir-nos davant els obstacles al reconeixement 
igualitari del caràcter plurilingüe i pluricultural d'Espanya, les 
ínfimes concessions regionalitzadores de França o les limitacions 
que condicionen la recent legislació italiana sobre les minories 
lingüístiques. 

• Davant els modests avanços aconseguits en els 
processos de normalització lingüística, s'han reactivat a vegades 
virulentament les pressions per a la subordinació del català com 
a llengua d'ús públic, en el seu propi territori històric. Aquest 
ressorgiment de l'expansionisme de les llengües d'Estat constitueix 
una imposició antidemocràtica que en cap cas no podem admetre. 

Propòsits de la nostra crida 
Conscients que ens trobam novament en un moment 

històric decisiu, volem fer una crida a tota la societat per tal de 
superar la dinàmica fragmentària de les insti!ucions de la nostra 
àrea lingüística -inadmissible ara que fa més de vint anys que es 
va iniciar la transició democràtica espanyola- i agrupar totes les 
forces entorn de tres objectius centrals: 

1. Constituir organismes permanents de coordinació 
entre els països de llengua catalana, capaços d'impulsar la 
recuperació del català com a llengua comuna d'ús públic en el 
seu àmbit territorial, de facilitar la intercomunicació entre tots els 
que compartim aquesta llengua i de liderar una projecció exterior 
conjunta. 

2. Reclamar el reconeixement de la comunitat lingüística 
i cultural catalana en termes igualitaris respecte a les altres 
cultures del món i com una de les cultgures constitutives d'Europa 
i dels Estats d'Espanya, França i Itàlia. 

3. Aconseguir un compromís explícit de totes les empreses 
i entitats privades per l'ús normal del català en les seves 
relacions amb el públic i el compromís de tota la societat en general 
per facilitar la incorporació a la nostra llengua dels nous 
ciutadans migrants o residents. 

A qui s'adreça la crida 
La nostra convocatòria vol interpel·lar i mobilitzar tota la 

societat de les terres de llengua catalana, però es proposa també 
d'aconseguir l'adhesió activa de persones i entitats rellevants de 
tot el món preocupades pel futur de la cultura catalana o per la 
preservació de la diversitat cultural en el procés de mundialització. 
Volem aconseguir el suport social més ampli i la implantació més 
activa possible de part de les persones i entitats més 
representatives, a fi que la nostra veu arribi amb força als centres 
de decisió i les institutcions que poden fer més en la consecució 
dels nostres objectius. 



20è aniversari 

En definitiva, la nostra aspiració és que tan ties institucions 
acadèmiques i culturals com les polítiques que representen la 
nostra voluntatcol·lectiva -els parlaments o altres òrgans polítics 
coJ.Iegiats de cadascun dels territoris de llengua catalana
expressin el seu suport a la iniciativa i reclamin als respectius 
governs que assumeixin el lideratge d'aquesta acció conjunta i es 
comprometin a realitzar accions necessàries per a la coordinació 
interna i el reconeixement extern, davant les institucions estatals, 
europees o internacionals. 

Però volem també que cada persona, cada entitat, cada 
institució i cada empresa responguin activament a la convocatòria 
i que la seva adhesió es manifesti en algun dels compromisos que 
esmentam a continuació. 

Què podem fer? 
La resposta activa que demanam en aquesta Lletra de 

convit comença per la seva mateixa difusió i pels actes de 
presentació, discussió i adhesió que s'hauran de promoure arreu 
del nostre àmbit lingüístic i en tots els altres llocs on es trobin els 
possible interessats en aquests objectius. Sota la denominació 
compartida d'Any mossèn Alcover proposam que s'estructuri un 
ampli programa d'activitats acadèmiques, commemoratives, 
participatives i també festives, que renovi el compromís exemplar 
d'Antoni Maria Alcover per la unitat, l'ús completament normal 
i el reconeixement de la nostra llengua. 

Les adhesions serviran per donar impuls als tres objectius 
centrals que abans hem exposat: 

1. Propugnar, tal com ja havia fet el Segon Congrés 
Internacional de la Llengua Catalana el1986, a partir del model de 
cooperació establert per la Convenció entre el Regne de Bèlgica 
i el Regne dels Països Baixos que institueix una Unió de la Llengua 
Neerlandesa, la construcció gradual d'òrgans permanents de 
coordinació a tres nivells i en tres etapes entre els països de 
llengua catalana: 

a) Un Consell de la Llengua, que integrin representants 
de les grans institucions acadèmiques i entitats cíviques que 
actuïn en el conjunt del nostre àmbit lingüístic: Institut d'Estudis 
Catalans, Xarxa d'universitats de l'Institut Joan Lluís Vives, 
Federació Llull d'entitats culturals, i les grans associacions 
d'escriptors, editors, periodistes, ensenyants, actors, etc. 

b) Una Comissió Interpalamentària, constituïda per 
representants dels parlaments d'Andorra, de les comunitats 

Cala Rajada 
Néndez Núñez,l7 
Plaça des Pins. 

Artà 
Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 
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autònomes i eventualment de les institucions de la Catalunya 
Nord i de l'Alguer, que coordini l'acció legislativa i les gestions 
davant els parlaments respectius i el Parlament Europeu. 

e) Un comitè Intergovernamental, compost per 
representants dels governs respectius, que s'encarregui de defi
nir i executar els programes conjunts. 

2. Reclamar el tractament igualitari de la llengua i la 
cultura catalana per part dels Estats d'Espanya, Itàlia i França, 
de la Unió Europea, deia UNESCO i de laS anta Seu. Una iniciativa 
conjunta de les institucions de tots els països de llengua catalana 
i d'amplis sectors de la nostra societat ha d'obtenir el reconeixement 
complet d'una comunitat lingüística i cultural de dimensions 
equivalents o superiors a molts Estats europeus. 

3. Promoure una acció conjunta dels poders públics i la 
societat, orientada en dos sentits: 

a) Aconseguir el compromís dels professionals i empreses 
privades per l'ús normal del català. 

b) Impulsar un ampli programa de relacions 
interculturals que faciliti l'aproximació entre els diversos sectors 
de migrants o residents i la nostra realitat lingüística i cultural. 

e) Implicar la població en general en l'ús normal i 
habitual de la llengua catalana en tots els àmbits de la vida 
social. 

El procés i l'organització 
La institució que signa aquestga Lletra de convit i les que 

hi han expressat la seva adhesió inicial han constituït un Secretariat 
General, que coordinarà els diversos secretariats territorials en 
què s'estructurarà la xarxa d'entitats i persones que hagin manifestat 
la seva voluntat de participar activament en el procés. 

Els nostres primers objectius seran: 
• donar la màxima difusió pública a la Lletra de convit i 

estructurar el programa d'activitats de l'Any mossèn Alcover. 
• aconseguir el màxim nombre d'adhesions rellevants de 

persones i entitats. 
• constituir el Consell de la Llengua, que assumirà la 

coordinació de les actuacions encaminades a la realització dels 
altres objectius. 

Igual que els promotors de la primera Lletra de convit, som 
conscients que l'empresa és àrdua i requereix un esforç constant, 
però com ells estam segurs que la nostra societat sabrà actuar amb 
l'energia que els temps actuals reclamen i guanyar-se el lloc que 
en el futur li correspon. 

Universitat de les lli es Balears, amb les adhesions inicials 
següents: Institut d'Estudis Catalans, Institut Joan Lluís Vives, 
Bisbat de Mallorca, Fundació Mossèn Alcover, Societat 
Arqueològic Lul·liana, Obra Cultural Balear. 

, ~ 

Adreça del Secretariat General: 
Edifici Sa Riera, 
el de Miquel dels Sants Oliver, 2 
07071 Palma (Illes Balears) 
Tel.: 971172411 
Fax:971172434 
<lletra.convit@uib.es> 
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Aquesta és una d'aquelles receptes tradicionals, de tota la vida, de 
les quals, ni tan sols, som capaços de donar-ne quantitats perquè, ja ho 
sabeu, la cosa sol anar una mica a ull. Bé, la recepta ens l'ha donada na 
JOANA COLOM, i nosaltres, que fidels al costum, l'hem tastada, donam fe 
de la seva bondat. 

Ingredients: 
- safannària (pastanaga) negra 
- panxeta (talladons) 
- botifarró 
- grells 
- fonoll 
- oli/saïm 

La realització és d'allò més senzill: dins una paella, encalentim l'oli i hi 
sofregim els talladons de panxeta i el botifarró també tallat; quan la panxeta 
estigui daurada hi afegim la safannària i la deixam coure a poc a poc 
(necessita una bona estona); quan la pastanaga és tendra hi afegim els grells i 
el fonoll i completam la cocció. · 

· · · · · · · ·· · · · ··-· · ·· · · · · · ···~~· • • · • • • • • ······ble) li tij i tijtt · · · · 
Estimats lectors, vau celebrar el Dia de 

Balears, el passat 1 de març? ldò deguéreu ser 

els únics. Jo em vaig dedicar a voltar per Cala 

Rajada i vaig comprovar com a totes les obres, 

tret de dues, s'hi continuava fent feina tan 

bellament! Com que els inspectors de treball sí 

que en feien, de festa ... 

Al cap de pocs dies, a Artà, s'hi va fer una 

festada amb motiu del dia d'Andalusia. I d'aquí 

en podem treure dues conclusions: 

1) Als gabellins i cala-rajaders, la festa de la 

nostra Comunitat ens deixa freds. 

2) Els andalusos són més festosos que 

nosaltres. 

' ' 

Pep Terrosa 

C/. l\.1igud Gm·au. 26 

07590 Cttla Rajada 

Tel. 971 56 36 59 

Fax 97156 54 61 



fa20anys .... 

Fa 20 anys, 
deia ... 

N° 3 I març 1981 

Editorial: 
«Tots hem pogut veure i sentir la fragilitat de 

moltes coses -poder dir les coses, autonomia, 
convivència en llibertat, constitució- quan el 23 de 
febrer del mes passat les pistoles ens van tallar l'alè». 

En el mes de març de fa vint anys escrivíem encara 
esverats pels esdeveniments recents de la «tejerada» i 
l'intent de cop d'Estat. Afortunadament, aquells ens 
semblen, avui per avui, fets irrepetibles. 
Pes cap que créma: 

Hem d'admetre que, no sense certa demagògia, 
plantejàrem la següent pregunta: 

«Què penses de l'adjudicació de IS milions de 
pessetes per a il·luminar Sant Salvador d'Artà mentre 
no tenim depuradora d'aigües brutes?» 

Ens contestaren el batle d'Artà, Jaume Morey, el 
de Capdepera1 Salvador Moll1 i el Conseller d'Ordenació 
del Territori, Miquel Pascual, aclarint-nos que els 15 milions 
eren d'una partida espedfit:a, t:unt:retament de Belles Arts, 
que no es podia destinar a obres de sanejament. 
.Plaça des Sitjar : 

- Madò Magdalena Orpí Terrassa va complir I 03 
anys el passat dia 7 de febrer. Ho va celebrar en la 
intimitat de la família. 

- La barca desapareguda a Canyamel el passat 
3 de febrer fou recuperada per un vaixell, prop de les 
costes d'alger. Del seu tripulant, Miquel Llinàs, ni 
noves. 

- No és una innocentada. Es parla d'una 
emissora de ràdio municipal a Capdepera. en sabrem 
coses! 
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- El grup local «Es Mussol» ha estrenat l'obra 
«El retaule del flautista». El dia 13 actuaran per als 
alumnes dels instituts d'Artà i Manacor. 
Entrevistes: 

D'una banda, vam parlar amb en Pere Fuster -Peri
ca Pereandreu- qui ens contà coses del passat i el present 
de la pesca. Va dir, a propòsit de la possible ampliació del 
port esportiu: 

«Construir a dins la mar és, prop de les platges 
és perillosíssim; és exposar-se que son Moll es quedi 
sense arena». 

D'altra banda, vam entrevistar Miquel Pascual, 
aleshores Conseller d'Ordenació del Territori, qui, entre 
d'altres coses, va dir, a propòsit de Cala Agulla: 

«És l'atractiu turístic més gran del municipi i 
destruir-lo vol dir desruir la nostra economia. Per altra 
banda, Cala Agulla, com una de les poques platges 
verges, té un interès paisatgístic evident i això vol dir 
que l'Ajuntament ha de prendre les mesures adequades 
per a la seva conservació». 
Cartes a la redacció: 

En una llarga missiva, l' A.P.A. de s'Alzinar va do
nar complida contesta a una pregunta formulada en el nostre 
número del mes de febrer (Per què l'Associació de Pa
res d'Alumnes de s'Alzinar ha de fer socis protectors 
qunn Pn Pl CPntrP hi ha un superàvit d' I. 700.000 
pessetes?) 
Materials per a la nostra històr ia : 

Fou en el número 3 de la revista que en Pep Terrassa 
va encetar una secció que acabaria convertint-se en un 
clàssic. En aquella primera entrega s'ocupava de dades 
de població entre 1878 i 1914. 
Esports: 

Donàvem compte dela dimissió d'en Lluís Nebot com 
a entrenador de l'Escolar, per mor d'alguns resultats ad
versos: 

«Probablement ha estat el seu sentit de la 
resposabilitat el que l'ha impulsat a deixar el club ( ... ) 
De moment el substitueix en Pep Fuster, que fins ara 
s'encuidava dels juvenils». 

QUÉ COÑO! ESTN'\0$ O 
IJO E~ E5PAÑA? PUES 
SE HABLA E5PAÑOL Y 

l'UNTO. 

QUE Sí, HO MimE! Q'JE 
:'>1 UNA IIIENE ll!O fiJERA 
LO QUE riENE QUE HA
CER ES ~E!!l'E.TAR LA 
CULTURA Ql.t I..E Aço~E 

I/AMOS, QU€ 1-\E. IJOY 
A MA"TRICULA~ 1\ 

CLASI:-5 DE MI\LLO~QI)ÍN 

-~, 



pressuposts 

PREIENTA 

El pressupost de l'any en curs suma la 
xifra ja mala de dir de 1.831 .270.190 pts. 
Començarem per veure com s'obtenen 
aquests diners per després explicar la 
destinació que se'ls darà. 

La principal partida d'ingressos és 
l'Impost sobre Béns Immobles (IBI), que 
representa el 25,4 % del total, amb un 
augment respecte de l'any passat de 99 
milions de pts, degut a l'increment dele: valors 
cadastrals previst a la Llei de Pressuposts de 
l'Estat. Ja ho veiem, mentre el Govern central 
ens baixa per una banda el IRPF per l'altra 

DIMPesTS DIRECTES: 

e TRANSFE R ~NCIES : 

•INGRESSes PATRIMCNIALS : 

• SUBVENCICNS : 

• ALTRES INGRESSes : 

eACTTIUS FINANCERS : 

INGRESSOS 2001 

• T AX ES: 

e IMPesTS INDIRECTE S: 

13CCNTRIBUCICNS ESPECIALS : 

e PASSIUS FINANCERS: 

• P.P. PRESTACIÓSERVEIS: 
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permet puges a les contribucions. 
El capítol de transferències , principal

ment de l'administració central, en concepte 
de participació en els tributs de l'Estat, és el 
segon en importància, representant un 10,8 
%. Segueix el que pa.ga.m per la recollida de 
fems, més de 193 milions de pts, un 10,5 % i 
l'increment respecte al 2000 és d'un 9,4 %. 

L'impost sobre construccions i les 
llicències d'obres sumen un 12,2 %, bona 
prova que l'expansió constructora continua a 
bon ritme al nostre municipi. L'Ajuntament 
espera recaptar un 1 O % més que l'any 
anterior per aquests dos conceptes. 

Els ingressos patrimonials són el 
7,1 %del total, destacant les concessions de 
les platges, 87 milions de pts, i els interessos 
bancaris amb 25 m. 

Les contribucions especials arriben al 5 
%, igual que les subvencions, principalmet les 
de la CAlB i el CIM. 

Segueixen la plusvàlua sobre el valor 
dels terrenys, amb un 3,9 %, i l'Impost sobre 
Vehicles i I'IAE, amb un 3,7 % cadascun. 

Es demanarà un crédit de 56 m. de pts. 
per adaptar l'edifici del carrer Sol per a Escola 
de Música. 
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Els ingressos han augmentat un 15,8 % 
respecte de l'any passat, per tant es tracta 
d'uns pressuposts expansius, finançats en 
bona part amb la puja dels imposts, 138 m. 
de pts ., l'augment de les subvencions de la 
CAlB per un valor de 34 m., l'endeutament 
superior a l'any passat amb poc més de 18,7 
m. i amb l'increment de 14 m. en la parti
cipació dels tributs de l'Estat. 

Les inversions enguany representen el 
20,1 % sobre el total de despeses. A 
infraestructures s'hi destinen prop de 137 m. 
de pts, de les quals 26,5 m. coresponen a 
l'aparcament de Sa Tafona, 25 m. a dotar de 
serveis la barriada de son Poca Palla, 20 al 
sanejament de l'autovia J.Carles I i 49,5 a 
col.lectors de pluvials. 

L'inversió destinada a promoció social, 
bàsicament en el Centre de dia, arriba als 23,2 
milions. 

La partida dedicada a l' ensenyança 
arriba als 44 m., essent les obres de l'Institut, 
34m., la part del .lleó . 

El Pià Mirall a l'Agulla, Nereides, 
Magallanes i Triton suma 66,4 m. i 
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(culturals, festives, esportives, etc.) i 
manteniment (de jardins, edificis, vials, neteja, 
etc.). 

El cost de personal arriba prop dels 565 
m., un 30,8 %. La plantilla està formada per 
uns 165 empleats, dels quals 42 són policies, 
26 estan a la brigada, 13 són operaris de 
neteja, 18 són administratius, 12 tècnics, 16 
monitors, uns 16 es dediquen a tasques 
culturals, d'ensenyança i esportives, etc. 

A les transferències corrents, 116 m. de 
pts, és on apareix la propina que es dona als 
pobres, el famós 0,7 % del pressupost 
d'ingressos per operacions corrents, que xifra 
un poc més d'11 m. i es destina a institucions 
sense ànim de lucre. 

El conveni amb la Creu Roja suposa 25 
m. A les escoles i institut s'hi reparteixen 5 
m. etc. 

Al pagament d'interessos bancaris s'hi 
destinen 26,5 m. de pts. i a l'amortització de 
préstecs 83 m. Tot plegat representa un 6 % 
del total del pressupost. Queden pendents 
d'amortització 339 m. de pts. 

es finançarà amb Contribucions 
Especials. 

DESPESES 2001 
32.9% 

A benestar comunitari s'hi 
inver-teixen 20m. en deixalleria i 7 
m. a l'aula de natura de s'Alzinar. 

La Sala Multiusos s'iniciarà 
amb 1om. preveient-se que al 2002 
s'hi hauran d'afegir els 90,8 

1.4 

restants. 6.3% 

Cultura rep la inversió, ja ho 
hem dit, de 56 m. per a l'Escola de 
Música. 

Les despeses corrents, 603 
m. de pts., un 32,9 % del total 
pressupostat, serveixen per pagar 
el propi funcionament de l'Ajun-
tament (material d'oficina, energia 
elèctrica, combustible, vestuari, 
etc.) per sufragar activitats 

20.1% 

mBENS I SERVEIS CQ{RENTS 
INVERSIQ\JS 

• PASSIUS FINANCERS 
• DESPESES FINANCERES 

• PERSQ\JAL 
TRANSFERENCIES CQ{ENTS 

mTRANSFERENCIES DE CAPIT AL 
Pi ACTIUS FINANCERS 
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Comparant els dos darrers exercicis, 
veiem que la distribució de les despeses varia 
molt poc d'un any a l'altre, possiblement pel 
que manifesta el sr. Batle a la Memòria relativa 
al projecte de pressupost del 2001, «En 
definitiva es tracta d'uns Presupostos que 
intenten recollir els objectius de l'equip de 
Govern en la mesura que sigui possible. Tot i 
això, s'ha de dir que les corporacions ens 
veiem obligades a donar una sèrie de serveis 
necesaris per als nostres municipis que surten 
del nostre àmbit competencial i que moltes 
vegades no compten amb el finançament 
suficient, com a conseqüència hem de 
realitzar esforços molts importants i en 
ocasions hem de renunciar a la realització de 
projectes.» 

Les variacions interanuals s'expliquen en 
el cas de les despeses de personal per la 
creació d'onze noves places. Augmenten en 
un 14,3 % el pagament d'interessos i en un 
11 8 % les amortitzacions. L'alt increment de 

' 
les inversions que apareix al requadre té 
trampa puix al pressupost del 2000 s'hi 
assignaren inicialment 273 milions de pts. i en 
el transcurs de l'exercici s'hi van haver d'afegir 
287m., així, de fet, les inversions han disminuït 
un 34,4 %. 

CONCEPTE ANY 2000 ANY 2001 VARIACIÓ 

00/01 

% % % 

PERSONAL 29.83 30.85 19.8 

BENS I SERVEIS CORRENTS 35.11 32.93 8.7 

D. FINANCERES 1.46 1.44 14.3 

TRANSFERENCIESCORRENTS 7.12 6.34 3.2 

INVERSIONS 17.31 20.09 34.4 

TRANSFERENCIES CAPITAL 4.26 3.63 -U 
ACTIUS FINANCERS 0.22 0.19 0.0 

PASSIUS FINANCERS 4.7 4.53 11 .8 

Un problema de cada vegada més greu, 
no tans sols a Capdepera sinó al conjunt de 
l'illa, és el tractament dels fems i runes, el qual 
es reflexa, no pot esser d'altra manera, al 
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pressupost municipal, concretament al capítol 
de Benestar Comunitari hi figuren les partides 
següents: 

NETEJA I ACONDICIONAMENT 50 M. 

RECOLLIDA I TRANSPORT RESIDUS 71 M. 

TRACTAMENT RESIDUS SÒLIDS 103 M. 

A l'hora de discutir sobre el futur del 
poble, de cada vegada més els aspectes 
ambientals hauran d'esser valorats. 

Un any més es dediquen 4 m. de pts. a 
la redacció de les Normes Subsidiàries. Pel 
que s'hi du gastat seran una meravella, llàstima 
que quan entrin en vigor ja no quedara gaire 
sobre què poder-les aplicar i tendrem la 
sensació de que ens han pres el pèi.La 
sensació que ens prenen els doblers ja la 
tenim ara. 

Les remuneracions del personal polític 
és de 27,7 milions de pts. que es reparteixen 
de la següent manera. El batle cobra un xic 
més de 4,2 m. de pts., el tinent de batle amb 
dedicació exclusiva se'n du quasi 4 m., el 
regidor amb delegació i dedicació exclusiva 3,5 
m., els tres tinents de batle sense dedicació 
exclusiva un poc més de 2,1 m. i els dos 
regidors delegats sense dedicació exclusiva 
quasi 1,8 m. La resta de membres del 
consistori cobraran per asistència a 
comissions 6.000 pts. i a plenaris 10.0001. A 
més, els partits amb representació municipal 
cobraràn 25.000 pts. mensuals a més de cinc 
mil pts. per regidor. 

Aquestes xifres poden semblar molt o 
poc en funció de la idea que cadascú tengui 
de la política i els polítics. En tot cas, què co
bren el president, el secretari, el tresorer, els 
vocals d'una empresa privada que gira 
1.831.270.190 pts. anuals amb una plantilla 
d'uns 165 treballadors ? 

L .. __ " ... ~s= 
© Esborralls burots Cap Vermell 
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fora poble 

- Felipe Cardiel va presentar, a Palma,el passat 22 
de febrer, el seu disc "Pequeñas y grandes casas", sota la 
confessada influència de Mano lo García. Li desitjam molt 
d'èxit. 

- Els dies 23 i 24 de febrer, un grup d'esforçats 
caminaires del poble realitzaren la ja veterana marxa Cala 
Rajada-Lluc, en dues etapes. Tots arribaren; cansats, però 
arribaren. 

-El dia 28 del mateix mes, el gabellíLlorenç Tous va 
rebre, de mans del President del Govern de les Illes Balears, 
el Premi Ramon Llull a la. Aquest és un reconeixement 
d'agulles que ens omplen d'orgull i satisfacció i que refermen 
la nostra autoestima. Sabem de la tasca immensa 
desenvolupada per Llorenç, al llarg de molts d'anys, sempre 
en favor dels més necessitats i desvalguts, de la qual n'és un 
bon exemple els anys de dedicació als presos, com a capellà 
de la presó de Palma. D'aquest guardó i de la seva 
lrajet:lòria persuual eu parlant eu a4. u es les maleix.es planes, 
e.n una e.ntrevista que li hem fet. 

- El dia 4 d'aquest mes de març es va celebrar el 
Campionat d'Espanya de Cadets, en pista coberta. Sandra 
Yaw, amb un bot d' 1'63 va assolir el sots campionat de salt 
d'alçada; igualment, Clàudia Troppa va fer segona en 
l'especialitat de 60 m.llisos, amb un temps de 7"84. 

- El mateix dia, a La Corunya, es va disputar el 
Campionat d'Espanya de cros, amb participació de Melina 
Sagrera. Arribà en el lloc 77. 

D'altra banda na Núria Serra es proclamà, el passat 
mes el tercer lloc del campionat de les balears, en la 
modaliat de 800 metres femení. 

- El dia 11, la Coral s 'Alzinar, un any més, va 
prendre part en l'anual trobada de corals de Mallorca, a 
l'Auditòrium de Palma. 

- I ara no parlarem de cap persona, sinó d'un animal 
que ens és ben familiar. Es tracta del conegut virot, que ha 
estat nomenat au de l'any 2001 per SEO/BirdLife, en 
tractar-se d'una espècie que es troba en un precari estat de 
conservació i que és, a més una endemisme de les Balears. 
De moltes de les zones de cria habitual, el virot està 

desapareixent, però, pel que fa a ca nostra, sembla gaudir 
de bona salut, i si no que demanin als pescadors de Cala 
Rajada ... 

- Dijous dia 22 de febrer es va realitzar una excursió 
qie va comprendre una aturada a Campos, el Massís de 
Randa i Cura. Organitzat per la Banca March de Capdepera, 
en col·laboració amb l'Associació de la Tercera Edat Ca 
Nostra, comptà amb l'assistència de 120 persones. 

-Els pescadors de Cala Rajada han estat notícia a la 
premsa illenca, a rel de les seves declaracions demanant 
mesures per conservar le pesqueres tradicionals. Així el 
president de la Comfradiade Pescadors, es declara partidari 
de la declaració de reserva marítima a zones de la nostra 
costa 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera, 37 tot un clàssic 

s'argenteria 
carrer l'agulla, 86 disseny jove 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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/llucià rinyon/ 

Età tenit lloc una revolució en la 

ilosofia política que trasto ca 

ots els púncipis 1 conceptes que 

han servit per interpretar la 

modernitat. Un nou paradigma, arran de 

les vaques boges i la malatia que 

transmeten als humans, trastoca els 

conceptes bàsics de la teoria i capgira 

l'enteniment de la política. Estudiem-ho 

de prop. 

Els militants i electors del partit 

governamental confien plenament amb 

els representants que han elegit a les 

urnes, tenen per segur qur. r~c:ttJe:n 

respectant els seus interessos i passen 

bou per bèstia grossa a l'hora de menjar 

carn. Els governants asseguren que el 

vacum està en bon estat i el sr. Cañete 

se'n fa un tip que ja en va fart. 

Al contrari, els electors 1 

simpatitzants dels partits a l'oposició 

estant, no es fien ni un pèl del que 

diguin, miulin o piulin les autoritats i, 

per si de cas, Déu ens guard d'un ja està 

fet, s'abstenen de vedella. 

Des d'ara tenim definits per 

comprensió dos conjunts disjunts 

enfrontats i clarament diferenciats. 

Embullem la troca. 

Els governants Balears també posen 

les mans al foc -és un dir- per les vaques 

del país i afirmen que ens podem refiar 

dels controls que duen a terme 1 

consumir-les en pau de Déu. I com s1a 

que aquestes autoritats formen 

l'oxímoron Pacte de Progrés, els electors 

dels partits que l'integren en mengen i 

els que prefereixen altres opc1ons 

polítiques s'abstenen de la carn de 

vedella. 

Ara bé, com és posible que els del 

Pp en mengin i els altres també ? Falla 

el diagrama de Venn, les propietats d'en 

Morgan, el retíeu! de les parts d'un 

conjunt? No, de cap de les maneres. 

Emboliquem el credo. 

Així les coses, els electors del Pp 

mengen carn de vedella peninsular i els 

dels governants baleàrics l'assaboregen 
insular. 

Però, i els que voten el Pp a les 

generals i a algun dels pactistes a les 

provincials ? Són la tercera via de la 

qual tant s e' n parla i fins avui ningú 

sabia què era: aquests 1mporten 

directament la carn de vaca del país de 

don Toni Blair. 

I el remanent, els qui no en mengen 

de cap casta? Aquests necis detestables 

i obtusos que ultratgen l'autoritat són 

el conjunt buit -ens racionis- el no res 

del que res de bò en surt -ex nihilo nihil 

Ht- format per elements nihilistes buits 

1 sense objecte ni contingut -ens 

imagú1arium-. Es miri com es miri, s'agafi 

com s'agafi, els vegetarians. 



La darrera 

Un k~ per aquesta foto 

... i el sol surt per l'Orient. El far, impassible, 

s'enfosqueix i dóna pas a la llum del dia. És el Cap de la 

Pedra, al Llevant de l'illa de Mallorques, des d'on el Rei en 

Jaume va sotmetre la veïna M:enorques. 

A alguna ment preclara se li ha acudit que aquí s'hi 

podria fer un restaurant. Ja ho val!. 


